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Arealstørrelsen varierer fra beskedne 
100 m2 til de, som dyrker et godt stykke 
over 50 hektar. 
I denne artikel ses udelukkende på 
arealet. Der vil jo også være forskel på 
udbyttet hos den enkelte. Der er himmel 
og hav til forskel på det udbytte, som 
en intensiv substratkultur kaster af sig i 
forhold en til ældre selvplukmark.

Skæv fordeling
Kortet i figur 1 giver et endnu bedre 
overblik over fordelingen i landet, hvor 
de forskellige farveinddelinger giver et 
indtryk af, hvor mange hektar jordbær, 
der er i de enkelte kommuner. 
Her er det overraskende, at der faktisk 
findes ganske store kommuner med 
mange indbyggere helt uden registre-
rede jordbæravlere. Her tænker jeg ikke 
på København og Frederiksberg kommu-
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Uens fordeling 
af jordbærmarker
At koncentrationen af jordbærmarker er størst på øerne, overrasker vel ingen, 
men at der findes store kommuner i Jylland uden jordbærproducenter i det hele 
taget, kan nok overraske enkelte
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Der er registreret 307 jordbæravlere 
med til sammen cirka 1.160 hektar 
fordelt over det meste af landet. 
Arealstørrelsen varierer fra 100 m2 
til et godt stykke over 50 hektar.

Jordbærarealerne er noget uens fordelt 
i Danmark. Af tabel 1 kan man regne 
ud, at sjællandske avlere i gennemsnit 
dyrker dobbelt så stort et areal pr. avler 
som jyske. Det afspejler formodentlig 
en generel forskel i strukturen mellem 
øst- og vestdanske avlere. De østdanske 
avlere leverer i højere grad end vestdan-
skerne via salgsorganisationerne, mens 
stalddørssalg, selvpluk med mere nok 
stadig er ret udbredt blandt jyske avlere.

1.160 hektar jordbær
Tallene i denne opgørelse kommer fra 
Dansk Gartneri. I forbindelse med projek-
tet ’Færre pesticidrester i jordbær’ søgte 
vi om aktindsigt i hvilke jordbærprodu-
center, der er registreret. 
Totalt set har Dansk Gartneri registreret 
307 avlere med til sammen cirka 1.160 
hektar fordelt over det meste af landet. 

Tabel 1. Antal hektar dyrket med 
jordbær og antal jordbæravlere i for-
skellige landsdele i Danmark.

Område Hektar Antal avlere

Sjælland 418  75

Lolland-Falster 32  11

Bornholm 0,5  2

Samsø 54  4

Fyn 223  63

Region Nord 111  34

Region Midt
(-Samsø) 157  61

Sydjylland 159  57
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ner, men kommuner som Morsø, Horsens 
og Struer. På Bornholm er der også – for 
forfatteren i alt fald – registreret forbav-
sende få jordbæravlere, når man tænker 
på, at der er cirka 40.000 fastboende, og 
mange turister i hovedsæsonen. 
Generelt viser figur 1, at der er store 
områder i Midt-/Vestjylland fra Esbjerg 
via Silkeborg til Fjerritslev og på Vest-
sjælland, hvor der næsten ikke dyrkes 
jordbær. Med mindre det skyldes jord-
bundsmæssige/klimatiske årsager, er det 
vanskeligt at forstå, hvorfor vendelbo-
erne kan dyrke jordbær, men ikke midt/
vestjyderne.

Måske kan forbruget øges
Jordbærproduktionen skal ikke være 
jævnt fordelt over hele landet, det vil 
ikke give mening. I Danmark er distan-
cerne jo ubetydelige, så længe vi ikke 
skal eksportere til rigsfællesskabet: 
Det er godt, at der findes store dygtige 

avlere, som via salgsorganisationerne 
og kæderne sælger jordbær i de egne af 
landet, som er næsten uden produktion. 
Men et godt spørgsmål er, om vi kunne 
øge det samlede forbrug af jordbær i 
Danmark, hvis der var flere producenter, 
som solgte direkte i de jordbærfattige 
egne af landet, eller om 
det bare vil føre til øget 
priskonkurrence og 
dermed dårligere tider 
for alle?
Tallene i artiklen stammer fra 
data i projektet ’Færre pestcider i 
jordbær’, som er finansieret af GAU. n

Figur 1. Danmarkskortet viser, at jordbærarealerne er noget uens fordelt i Danmark. Farverne angiver hvor mange hektar, der er 
med jordbær i de enkelte kommuner. Det er overraskende, at der findes ganske store kommuner med mange indbyggere helt uden 
registrerede jordbæravlere.




